

# ALERTA!

L'assumpte dels vaquers, que sembla haver impresionat fonament als catalanistes del Vallès, car ha merescut els honors de que don Santiago dediqués l'editorial del passat diumenge en el periòdic «Gent d'ara» i que el seu escolanet, el secretari de l'Ajuntament de Montmeló, fes gala d'una ridícula exhibició en les reunions celebrades en el local de la Cambra Agrícola del Vallès, havia ja merescut l'atenció de nostre volgut amic el diputat a Corts pel districte, En Francisco Torras, car la seva actuació prop dels centres oficials en defensa dels interessos dels vaquers del districte n'és palesa prova. El que succeeix és que en Torras, procedint amb sa peculiar altesa de mires, no ha volgut utilitzar la seva gestió per a fins polítics.

En quant tinguérem notícies de les sessions preparatòries per a aconseguir la federació, i la personal intervenció d'en Ferràn Murtori, secretari de Montmeló, ja vàrem donar per descomptat que En Santiago de Riba, cercaria la manera d'intervenir prop dels vaquers, amb desinteressats (?) oferiments per a poder convertir la federació en força política, emperò no creïem que descobrís les seves malèvoles intencions ja en iniciar llurs tasques les associacions del Vallès.

Nosaltres, que havem vist amb simpatia l'esperit d'associació que anima als vaquers de la comarca, ens dol en gran manera que la lleugeresa d'uns polítics de ofici pugui frustrar uns propòsits que estimem d'una veritable justícia.

Coneixem a fondo els propòsits d'en Riba, i el seu escolanet de Montmeló; sabem que el primer preté ésser l'advocat de la Federació i el segon fer-se un sòu a costa dels vaquers; emperò tinguin la seguretat que amb les nostres forces ens oposarem a que sia la política la que jugui principal paper en les decisions de la Federació.

Donem aquest crit d'alerta perquè no pugui abusar-se de la bona fe dels que, prescindint en absolut d'idees polítiques i amb la vista fixa en els interessos de la associació, s'agrupen per a la defensa dels mateixos.

## Impresiones políticas

(De un crónista pueblerino)

La política anda revuelta como jamás habíamos visto.

La desorientación es enorme, y se hacen comentarios y se auguran pronósticos a gusto de todos, hasta para los más exigentes.

Un ministro de los nuevos, al contestar a un amigo que le da la enhorabuena, le da a entender que está convencido de que su última hora va a llegar irremisiblemente; aún más, que «ha firmado su cesantía de ministro».

Al llegar al mediodía del día de la tarde del derrumbamiento, eran muchos los políticos que estaban ya en el secreto de que por la tarde en el Congreso se desataría la tempestad, surgiendo la crisis.

En la Cámara popular la animación era extraordinaria. Empezó la sesión con gran retraso por haberse presentado el nuevo Gobierno en el Senado. El presidente explica la crisis con una insuficiencia de palabra que prueba hasta la evidencia que le domina la emoción. Le contesta el señor Besteiro, dando vueltas al tema de las responsabilidades y arremetiendo contra Cambó, a quien le dice se ha portado como *buen moro amigo*, retirando, en plena batalla, la firma de su representante en la ponencia liberal.

Suspendida la sesión para que la Cámara se reúna en secciones, con el fin de acordar si se autoriza o no la lectura de la proposición del señor Cambó, se reanuda ésta y el presidente del Consejo propone no se acepte la renuncia que de su cargo ha hecho el presidente del Congreso señor Conde de Bugallal.

Domínguez Pascual, uno de los hombres más funestos e incapaces del régimen actual, la apoya, y en el debate tercian Villanueva, Cambó y Rodés, estando acordados en que es una incongruencia, que después de la sustitución de unos ministros, se pretenda ahora hacer una excepción con el Conde de Bugallal.

El señor Rodés estuvo habilísimo en una tremenda carga contra el señor Maura.

Entra en la lid el señor Cierva, el del rayo verde, y acusa a Cambó de haber apoyado, siendo ministro, negocios particulares y haber hecho propuestas en Consejo, referentes al suspenso Banco de Barcelona. Sostiene que lo que dice lo probará en el Parlamento y donde sea.

Dirigiéndose a Maura, le ataca sin piedad, quien, dando muestras de un nerviosismo extraordinario, pretende intervenir en el debate; y Sánchez Guerra, descompuesto, lívido, ronco, quiere encauzar la discusión, llevándola por el sendero reglamentario, pues se desarrolla en un ambiente de confusión ensordecedora; y aún no se ha hecho la propuesta a la Cámara, respecto de si se acepta o no la renuncia de Bugallal, cuando, dialogando airadamente con las izquierdas y en el momento más álgido de la discusión y ante la estupefacción general, dirigiéndose a la Presidencia, dice:

—Ruego al señor Presidente levante la sesión, pues desde este momento ya no hay Gobierno. Voy a Palacio, a presentar al Rey la dimisión del Gabinete.

Cambó, al ver que no puede rectificar, para defenderse de los ataques del señor Cierva (pretensión justísima reconocida por todas

las minorías y de lo cual le privó la locura que dominaba al espíritu de Sánchez Guerra, infinitamente inferior al que debe tener un jefe de Gobierno), airado y lívido se dirige al escaño de Cierva; se interponen varios diputados; los ciervistas forman el cuadro; Cambó forcejea, diciendo que llamen a Maura, pues quiere hablarle. En la tribuna de la prensa gesticulan los periodistas, sin que se entienda lo que dicen, tal es el escandalazo y la confusión que reinan en el salón de sesiones. Prieto, de pie sobre los pupitres y con voz estentórea clama:

—De todo esto tiene la culpa un Gobierno que huye y un c... que se llama Don A...

Unos grandes de España, que están al pie del diputado socialista, se quedan callados, y una sola voz, la del diputado por Ceuta, señor Torres Beleña, protesta ante ellos de su pasividad.

Y así se escribe una página más de la historia de esta pobre España.

O. S. A.

## Rectificació

En repassar el nombre de nostre periòdic corresponent al diumenge últim, o sia el que publica la ressenya dels importantíssims actes realitzats a nostra ciutat el dia 26 del prop passat novembre, segurament els hauràn passat despercebudes algunes equivocacions que cal rectificar; puix la confecció del mateix ha sigut per nosaltres un treball extraordinari que ha motivat les omisions equivocacions que passem a esmenar:

En la llista de concellers que publiquem referent a Badalona, omírem el nom de nostre volgut amic En Pere Sabater Curtó, qui assistí personalment als actes de l'Assemblea i míting.

En relacionar els concellers de Mollet, assistents i adherits, sembla llegir-se que l'alcalde és don Francisco Vallcorba, i devem rectificar, puix les adhesions rebudes foren les de l'alcalde don Ricard Canal i la d'altres concellers, entre els quals s'hi comptà l'esmentat senyor Vallcorba.

Així com diguérem que el resum d'alcaldes assolí el nombre de 11, devem rectificar en el sentit favorable de 12 puix en repassar la llista publicada en l'edició esmentada de EL DEMOCRATA, pot comptar-se perfectament que els alcaldes assistents als actes sumen 9 com havíem dit, i que les adhesions foren 3 i no 2 com equivocadament es feu constar.

També figura el senyor Sala Ambrós, de Llissà de Munt, com regidor, essent així que és ex-regidor i que portava la representació de nostres volguts amics de dita localitat.

Posades, doncs, les coses al terreny corresponent, sols ens resta fer constar que s'ens dispensi les omisions que així i tot quedin per a rectificar, i des d'aquestes columnes remerciem de tot cor a tots quants amb llur presència o adhesió contribuïren a l'esplendor dels actes del dia 26 de novembre, data memorable en els anys de la política vallesana.

Visca el districte de Granollers!

